
  مهم ترین دلایل اعتراضات اخیر در کشور را در چه مسائلی 
می دانید؟ به نظر شما چرا جامعه به نقطه ای رسید که بخش هایی 
از جامعه برای بیان مطالبات خود در خیابان حضور پیدا کردند؟

واقعیت این است که مردمی که امروز در خیابان ها حضور پیدا 
کرده اند و صف آنها از فرصت طلبان و اغتشاشگران جداست همان 
مردمی هستند که در سال57 با انقلاب همراهی کردند و از حرکت 

تحولی که در آن روز در حال شکل گیری 
بود حمایت کردند. از سوی دیگر مردمی که 
امروز در خیابان ها حضور پیدا کرده اند همان 
مردمی هستند که 8 سال جنگ تحمیلی 
را تحمل کردند و در این مدت هزینه های 
زیادی دادند. بسیاری از آنها از جان و مال و 
زندگی خود گذاشتند تا اجازه ندهند وجبی 
از خاک کشور در اختیار بیگانه قرار بگیرد. 
این مردم همان مردمی هستند که هر زمان 
نیاز بود و از آنها خواسته شد که در انتخابات 
حضور پیدا کنند در صحنه حضور پیدا کردند 
و نظام را همراهی و حمایت کردند. این مردم 
همان مردمی هستند که همه ناملایمی های 
تحریم های بین المللی علیه ایران را تاکنون 
تحمل کرده اند و مقاومت خود را نشان داده اند. 
به همین دلیل مردم تغییر نکرده اند و بلکه 
مردم همان مردم هستند. آن چیزی که در 
این مدت تغییر کرده رفتار  برخی مسئولان با 
مردم است. کسانی که امروز سرنوشت مردم را 
رقم می زنند کسانی هستند که می توان تغییر 

را  در رفتار آنها مشاهده کرد. مردم نیز احساس می کنند این افراد آنها 
را نادیده می گیرند. هنگامی که از مردم درخواست می شود در انتخابات 
حضور پیدا کنند و رئیس جمهور آینده کشور را انتخاب کنند اما مشاهده 
می کنند که گزینه هایی که مورد نظر مردم است در انتخابات حضور 

ندارد و تنها کسانی هستند که یک مشی فکری را نمایندگی می کنند به 
این نتیجه می رسند که خواست آن ها نادیده گرفته شده است. 

  حرکت امروز مردم با توجه به چه اهدافی است؟ مردم از 
مسئولان جامعه چه می خواهند؟

مردم با رویکردی که امروز در پیش گرفته اند قصد دارند به مسئولان 
جامعه این نکته را متذکر شوند که مردم ایران مردمی آگاه  هستند. 
مردم احساس می کنند در مناسبات قدرت 
نادیده گرفته می شوند. در شرایط کنونی 
دولتی روی کار آمده که از حمایت همه جانیه 
ارکان قدرت برخوردار است. با این وجود این 
دولت از توانایی کافی برای مدیریت اقتصادی 
کشور برخوردار نیست و در یک سال گذشته 
نشان داده که نمی تواند مشکلات مردم را 
حل کند. هنگامی که در کشور نخبگان 
زیادی وجود دارند که می توانند در شرایط 
کنونی به منافع ملی کمک کنند اما به دلایل 
نامشخص مورد استفاده قرار نمی گیرند باید 
منتظر چنین اتفاقاتی در کشور بود. در شرایط 
کنونی جوانان زیادی وجود دارند که از توانایی 
و خلاقیت های لازم برای مدیریت کشور 
برخوردار هستند. با این وجود مورد استفاده 
قرار نمی گیرند تا از سرمایه های مدیریتی 
کشور به خوبی استفاده نشود. هنگامی که 
چنین اتفاقی در کشور رخ می دهد نشان 
می دهد که جوان امروز مطالبه گر است و برای 
تحقق مطالبات خود به خیابان آمده است. 
به همین دلیل نباید با جوانی که برای مطالبه گری به خیابان آمده با 

خشونت رفتار کرد. 
  در اعتراضات اخیر زنان نقش محوری داشتند. چرا زنان 
جامعه برای بیان مطالبات خود خیابان را انتخاب کرده اند؟ 

مهم ترین مطالبات زنان را چه می دانید؟
ما باید این واقعیت را بپذیریم که زنان نیمی از پیکره جامعه هستند 
و به خوبی نقش خود را در تعالی جامعه ایفا می کنند. زنان زیادی 
در شکل گیری انقلاب اسلامی نقش داشتند و به شکل های مختلف 
نقش خود را ایفا کردند. زنان در دوران انقلاب در انتقال پیام ها، در 

حمل اسلحه، در جابه جا کردن نیروها و 
در حمایت از کسانی که در مبارزه بودند 
نقش مهمی داشتند. پس از پیروزی انقلاب 
زنان جامعه با هشت سال جنگ تحمیلی 
مواجه شدند و در طول جنگ تحمیلی 
نیز از تأثیرگذاری زیادی برای حمایت 
از جبهه ها برخوردار بودند. پس از پایان 
جنگ زنان جامعه به این نتیجه رسیدند که 
تأثیرگذاری خود در حرکت جامعه را باید 
به شکل های دیگری بروز و ظهور بدهند. 
به همین دلیل زنان تلاش کردند در روند 
تصمیم سازی و تصمیم گیری کشور نقش 
داشته باشد. فرمایشات حضرت امام)ره( 
نیز در این زمینه موثر بود و زمینه را برای 
حضور زنان در عرصه های مختلف اجتماعی 
و سیاسی فراهم کرد. برخی در ابتدا با این 
رویکرد مخالف بودند و عنوان می کردند 
زنان از تجربه و تخصص کافی برای مدیریت 
جامعه برخوردار نیستند. در چنین شرایطی 

زنان به دنبال تحصیل و کسب تخصص رفتند. کار به جایی رسید که 
میزان ورودی زنان به دانشگاه ها نسبت به مردم بیشتر شد. بنده به خاطر 
دارم حتی یک سال میزان ورودی دختران به دانشگاه ها به67 درصد 
رسید که پیشرفت زنان را در تحصیل نشان می داد. به صورت طبیعی 
هنگامی که زنان جامعه دارای تخصص و تجربه و تحصیلات می شوند 
دارای مطالباتی در جامعه خواهند شد. این در حالی است که پاسخ قانع 

کننده ای به مطالبات زنان جامعه داده نشده است. موضوع دیگری که در 
سال های اخیر وضعیت زنان جامعه را تحت تأثیر قرار داده حجاب است. 

همه ما می دانیم که حجاب برای زن مسلمان واجب است . 
  با توجه به وضعیت امروز جامعه ایران چه راهکاری برای 

عبور از بحران کنونی پیشنهاد می کنید؟
مهم ترین نکته ای که امروز در جامعه ما 
مشهود است این است که بین طرز فکر برخی 
مسئولان و جامعه تفاوت ایجاد شده و  برخی 
مسئولان به شکلی فکر می کنند که مورد مطالبه 
جامعه نیست. امروز جامعه ایران به این نتیجه 
رسیده که می تواند روی پای خود بایستد و حق 
خود را مطالبه کند. هدف مردم نیز داشتن رفاه 
بیشتر و احترام و آرامش است. این در حالی است 
که برخی از مسئولان جامعه گمان می کنند 
آنچه آنها فکر می کنند درست است و بقیه 
اشتباه فکر می کنند. این نوع مدیران گمان 
می کنند دشمنی در مقابل آنها قرار گرفته است. 
موضوع مهم دشمن است که بیرون از مرز قرار 
دارد. برخی مدیران از جامعه فاصله گرفته اند 
و نمی توانند دغدغه های واقعی مردم را درک 
کنند. این مدیران این نکته را فراموش کرده اند 
که حفظ نظام نیازمند همیاری و حمایت مردم 
است. نگاه به مسائل اجتماعی نشان دهنده این 
واقعیت است که درک صحیحی از وضعیت 
جامعه و مطالبات آنها وجود ندارد. موضوع تنها نسل جدید نیست، بلکه 
کسانی که در گذشته همه زندگی خود را وقف نظام کرده اند نیز نسبت 
به وضعیت موجود انتقاد دارند. من برخلاف برخی که عنوان می کنند ما 
با گسست نسلی مواجه هستیم که دیدگاه صحیحی نیز است معتقدم 
ما با گسست بین  برخی مسئولان و مردم مواجه شده ایم و این گسست 

است که مشکلات زیادی را برای جامعه ایجاد کرده است. 
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یــادداشــت
سیاست و بارندگی

هیچ اندیشه، ایدئولوژی، هدف، اراده و... نمی تواند بی توجه به 
تحولات عینی اجتماعی پایدار یا کارآمد باشد. چرا که حرکت، 
تغییر، تحول و تکامل امری فرا ارادی و تابع قوانین حاکم بر روند 
وقوع پدیده هاست. یکی از نواقص مدیریت در کشورهای در حال 
توسعه این است که اهداف و برنامه ریزی های ملی از پیش تدوین 
شده و آماده، برای پیشگیری از برخی وقایع نامطلوب اجتماعی 
ندارند و تنها بعد از وقوع یک رخداد نامطلوب به فکر چاره اندیشی 
می افتند. حضور مردم در خیابان ها یکی از این رخدادهای 
نامطلوب است. نامطلوب از این جهت که در صورتی که »سازوکار 
یا نظم حقوقی مستقر کارآمد باشد، شهروندان نباید برای انتقال 
مطالبات خود به صاحب منصبان، به خیابان بیایند. پرسشی که 
باید مطرح شود، اینکه، چگونه می تواند مانع آمدن شهروندان به 
خیابان ها شد؟ برای پاسخ به این پرسش لازم است پرسش دیگری 
پاسخ داده شود، چرا شهروندان به خیابان ها می آیند؟ کاربردی 
و ساده ترین پاسخ می تواند اینگونه باشد، زمانی که مسیرهای 
قانونی برای انتقال نظرات و دیدگاه های شهروندان مسدود باشد، 
خیابان جایگزین مجلس یا دیگر نهادهای مدنی، می شود. معمولاً 
برای تبیین شفاف تر امور پیچیده انسانی، اجتماعی و مادی به 
شبیه سازی یا مقایسه روی می آورند. ازاین رو، در این موجز تلاش 
می شود برای درک و تبیین شرایط پرچالش اجتماعی و انسانی، 
درک ریشه های مدیریت سیاسی ناکارآمد، انواع و انبوه چالش ها 
و... سیاست را با بارندگی مقایسه کنیم. به عبارتی، درک و تبیین 
وقایع اخیر، حضور شهروندان در خیابان را با آبگرفتگی خیابان ها 
مقایسه می کنیم. شاید وقایع اخیر که ظاهرا شکلی پیوسته پیدا 
کرده اند، دلایل قابل درک و طبیعی داشته باشند. اینکه درک، 
پذیرش و درمان ریشه ها و عواملی که منجر به وقوع وقایع پرهزینه 
و پرمخاطره اخیر، شده است، باید به جد مورد توجه صاحب 
منصبان، کارگزاران و فعالانی باشد که »درک می کنند« که تداوم 
حضور در خیابان چه پیامدهایی می تواند برای کشور داشته باشد، 
باشند.  در صورتی که اراده مبتنی بر خرد جمعی در مدیریت امور 
اجتماعی و سیاسی باشد، هیچ چالش سیاسی نیست که نتوان 
آن را حل و فصل کرد. اجازه دهید برای درک کاربردی و شفاف 
چرایی و تکرار ناآرامی های خیابانی به یک مثال روی بیاوریم. در هر 
شهری یک سیستم)فاضلاب( سطحی یا زیر سطحی برای هدایت 
آب شهر به بیرون از خیابان ها وجود دارد. معمولا قبل از ساخت 
این گونه سیستم های هدایت آب شهر به بیرون از خیابان ها و معابر 
شهری یک سری محاسبات از جمله میزان آب مصرفی ساکنان، 
صنایع و...، میزان بارندگی سالانه، میزان توسعه شهر در آینده 
و... می شود.  امری رایج است که در برخی از شهرها محاسبات 
اولیه برای ساخت سیستم هدایت آب به بیرون شهرها، دارای 
برخی نواقص باشد. مثلا خطای محاسبه در میزان رشد و توسعه 
شهر، میزان بارندگی سالانه، تغییرات جوی و... از جمله دلایلی 
است که باعث می شود تا در برخی شهرها در فصل بارندگی در 
خیابان ها و معابر آبگرفتگی و سیل ایجاد شود.  به عنوان مثال 
وقتی میزان بارندگی بیشتر از ظرفیت و حجم سیستم)فاضلاب( 
هدایت آب به بیرون شهر باشد، به دلایل طبیعی آب خیابان ها را 
فرا می گیرد. همان گونه که می دانیم آبگرفتگی معابر بستر انواع 
آسیب ها به شهروندان و خسارت های گزاف به شهر می شود. امری 
کاملا طبیعی و اجتناب ناپذیر است که در شرایطی که انبوه و انواع 
چالش ها)میزان بارندگی( فراتر از تحمل و توان)ظرفیت سیستم 
هدایت آب های اضافه به بیرون شهر( شهروندان باشد، شهروندان 
به خیابان ها می آیند)آبگرفتگی و سیل در معابر و خیابان ها(. 
پربیراه نیست اگر گفته شود که »منطقِ راهکارها و روش های« 
پیشگیری و مقابله با آبگرفتگی و سیل در خیابان ها با پیشگیری از 
حضور شهروندان در خیابان ها مشترک است. کم هزینه، کاربردی، 
منطقی، انسانی و اخلاقی ترین شیوه پیشگیری از حضور شهروندان 
در خیابان ها، »حکمرانی ملی« است. حکمرانی ملی بدین معنی 
که صاحب منصبان)ساختار تصمیم گیری کلان( در همه سطوح، 

بهبود زیست شهروندان را هدف و وظیفه خود تلقی کنند.  

نگــــــره
تحرکات انتخاباتی در اردوگاه اصولگرایان

تاکتیک تکراری جبهه پایداری
در روزهایی که کشور درگیر تجمعات اعتراضی بود، از گوشه 
و کنار شنیده می شد اصولگرایان استارت برنامه ریزی برای 
حضور در انتخابات مجلس دوازدهم را زده اند؛ اما این بار سازوکار 
وحدت در جریان راست سیاست چیست و پایداری ها کجای این 
سازوکار ایستاده اند؟فاصله زمانی تا انتخابات مجلس دوازدهم 
چندان طولانی نیست؛ اما فضای سیاسی کشور این روزها آنقدر 
درگیر اعتراضات و تجمعات مردمی شده است که کمتر مجالی 
برای پرداختن به این انتخابات وجود دارد. با وجود این، برخی 
زمزمه های شنیده شده از گوشه و کنار اردوگاه اصولگرایان 
حکایت از آغاز تحرکات معطوف به انتخابات در این جریان دارد. 
در همین راستا، اخیراً سخنگوی شورای ائتلاف نیروهای انقلاب 
اسلامی از انتخاب اعضای کارگروه ارزیابی و نظارت شورای 
ائتلاف در جلسه اخیر این شورا خبر داد. بنا به گفته امیرابراهیم 
رسولی، سخنگوی این شورا این کارگروه بنا به مأموریت محوله 
وظیفه دارد ضمن تدوین آیین نامه ای به بررسی عملکرد افراد 
معرفی شده از سمت ائتلاف بپردازد تا شورا  بتواند پاسخگوی 
اعتماد مردم بوده و در آینده تصمیماتی مبتنی بر مستندات و 

بررسی های دقیق عملکردی اتخاذ شود.
  شورایی که وحدت حداکثری ایجاد نکرد

در بحبوحه انتخابات مجلس یازدهم بود که طیفی از 
اصولگرایان با سازوکاری جدید تصمیم به ورود به انتخابات 
گرفتند و خروجی این تصمیم شورای ائتلاف نیرو های انقلاب 
اسلامی بود. یک جبهه ائتلاف که طیف هایی از نواصولگرایان 
چون جمعیت ایثارگران انقلاب اسلامی، جمعیت پیشرفت و 
عدالت ایران اسلامی، جمعیت جانبازان انقلاب اسلامی، جمعیت 
رهپویان انقلاب اسلامی و حزب توسعه و عدالت ایران اسلامی 
در آن حضور داشتند. این شورا اما به مثابه دیگر سازوکارهای 
اصولگرایانه طی سال های اخیر وحدت حداکثری را ایجاد نکرد. 
جبهه پایداری یک سوی اختلافات با این سازوکار بود و طیف 
سنتی ها و قدیمی ترهای اصولگرا هم چندان با این سازوکار 
موافق نبودند. در نهایت بعد از رایزنی ها و لابی های دقیقه آخری 
و دادن سهم های محسوس در لیست نهایی، جبهه پایداری و 
این شورا یک لیست مشترک منتشر کردند. لیست رأی آورد؛ 
اما این پایان اختلافات نبود و بار دیگر بین همان ها که در لیست 
بودند اختلاف نظر بالا گرفت. از یک سو میرسلیم بر سر صندلی 
ریاست با قالیباف به  رقابت برخاست. پایداری ها هم از ابتدا 
حضور قالیباف در این لیست  موافق نبودند. با چنین پیشینه ای 
حال این شورا بار دیگر با حضور تقریباً همان چهره های قبلی 
وارد انتخابات شده است. طبق اساسنامه مصوب این شورا،  5 
نفر به عنوان عضو حقیقی و6 نفر به عنوان عضو حقوقی در این 
کارگروه یازده نفره به نظارت بر عملکرد منتخبان شورای ائتلاف 
در مجلس شورای اسلامی و شوراهای اسلامی خواهند پرداخت. 
مهدی چمران، حجت الاسلام علی سعیدی، پرویز سروری، 
حمیدرضا ترقی و عباس سلیمی نمین اعضای حقیقی این 
کارگروه هستند.تجربه چند دوره انتخابات اخیر و از زمان روی 
کار آمدن طیفی از اصولگرایان موسوم به پایداری ها، وحدت در 
جریان راست سیاست ایران تبدیل به  کیمیا شده است. چه آن 
زمان که بزرگانی چون آیت الله مهدوی کنی و عسگراولادی 
شاقول وحدت بودند چه بعدها که بزرگان دیگری از اصولگرایان 
به دنبال حصول وحدت حداکثری بودند، این جبهه پایداری بود 
که سنگ بنای اختلاف نظر را می گذاشت.  تاکتیک پایداری ها 
در چند انتخابات اخیر یکسان بوده است، چه آن زمان که آیت ا... 
مصباح زنده بود و چه بعد از فوت او، پایداری ها همیشه در 
سازوکار وحدت به سمت سهم گرفتن رفته اند. اصولگرایان نیز 
البته این  مساله را بی پاسخ نگذاشته و همواره تن به خواسته های 
سهم خواهانه این طیف از تندروها داده اند. اما انتخابات 1402 

آیا به روال چند انتخابات اخیر پیش خواهد رفت؟ 
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کورش الماسی
محقق و پژوهشگر

ویــــــژه
رحمان قهرمان پور: 

اعلام پایان برجام برای ایران و آمریکا هزینه دارد
یک تحلیلگر مسائل بین الملل با اشاره به مواضع مقامات 
آمریکایی درباره اینکه برجام دیگر در اولویت موضوعات سیاست 
خارجی این کشور نیست و همراهی مقامات اروپایی با این مواضع 
آمریکا اظهار کرد: به نظرم هنوز نمی توان از خاتمه برجام سخن 
گفت. اما واقعیت این است که هرچه جلوتر می رویم اثربخشی و 
مفید بودن آن کمتر و کمتر می شود. همان طور که قبلا هم گفته ام 
برجام دیگر اهمیت استراتژیک گذشته خودش را از دست داده 
است. وقتی توافق هسته ای در سال 94 امضا شد، هر دو طرف ایران 
و آمریکا بر این باور بودند که توافق می تواند تحول جدی در سطح 
روابط ایجاد کند اما الان این تحلیل وجود ندارد و کمتر کسی است 
که از برجام دفاع کند و معتقد باشد که برجام می تواند با شرایط 
فعلی اش عامل تغییر مهم در روندها باشد. رحمان قهرمان پور 
گفت: بنابراین، کلیت موضوع برجام برای هر دو طرف ارزش 
کمتری پیدا کرده و از دستور کار سیاست گذاری ها کنار رفته 
است. اما متأسفانه روند الان به شکلی است که برجام از اتفاقات 
و تحولات سیاسی بین المللی دیگر تاثیر می پذیرد. این تغییرات 
می تواند در روند مثبت یا منفی باشند و به فراخور به همان نسبت 
هم بر توافق اثر بگذارد اما در کل این توافق دستخوش تحولات 
شده است. هر دو طرف ایران و آمریکا منتظرند که فرصت مناسبی 
پیش اید، مثلا رقبای داخلی اعتراض نکنند و شرایط به نفع شان 
باشد تا توافق احیا شود. وی افزود: اکنون شکل برجام حفظ شده 
اما اهمیت و کارآیی و اثرش در امکان ایجاد تغییرات مهم سیاسی 
و اقتصادی کمتر از گذشته است. وی ادامه داد: به نظرم تفاوت 
اساسی و استراتژیک در دیدگاه اروپا و آمریکا نیست، بیشتر این 
تفاوت روشی و تاکتیکی است. جنگ اوکراین موجب شده اروپا 
ضعیف شود و وابستگی اروپا به آمریکا زیاد شود. اینکه اروپا علنی 
و صریح درباره پایان برجام صحبت نمی کند، یک دلیل فرهنگی 
دارد چرا که آنها مثل آمریکا شفاف و رک نیستند و سعی می کنند 
قدری پوشیده تر حرف بزنند و دلیل دیگر اینکه طرف اصلی برجام 
در مقابل ایران، آمریکاست و اروپا فکر می کند که دلیلی ندارد بیش 
از حد لازم به برجام بها بدهد. قهرمان پور تصریح کرد: اعلام پایان 
برجام برای ایران و آمریکا هزینه دارد، دولت بایدن با شعار بازگشت 
به دیپلماسی سر کار آمده و اگر بخواهد خروج از برجام یا پایان آن 
را اعلام کند، دست برتر با ایران است و از طرفی ایران هم ضرورتی 
برای این کار نمی بیند، چراکه با اعلام آن ممکن است مکانیسم 

ماشه فعال شود و تحریم ها برگردد. 

مهم ترین نکته ای 
که امروز در جامعه ما 
مشهود است این است 
که بین طرز فکر برخی 
مسئولان و جامعه تفاوت 
ایجاد شده و مسئولان 
به شکلی فکر می کنند 
که مورد مطالبه جامعه 
نیست. امروز جامعه 
ایران به این نتیجه 
رسیده که می تواند روی 
پای خود بایستد و حق 
خود را مطالبه کند

مردم احساس می کنند 
در مناسبات قدرت نادیده 
گرفته می شوند. در 
شرایط کنونی دولتی 
روی کار آمده که از 
حمایت همه جانبه ارکان 
قدرت برخوردار است. 
با این وجود این دولت 
از توانایی کافی برای 
مدیریت اقتصادی کشور 
برخوردار نیست و در یک 
سال گذشته نشان داده 
که نمی تواند مشکلات 
مردم را حل کند

حسن رسولی: 
 دلایل عدم موفقیت دولت دوازدهم 

مشخص است
یک فعال سیاسی اصلاح طلب درباره نوع نگاه مردم به 
دولت سیدابراهیم رئیسی در مقایسه با دولت حسن روحانی 
گفت: برای افکارعمومی تفاوت قائل شدن بین مواضع و 
عملکرد دولت آقای روحانی و دولت آقای رئیسی کاملا 
مشهود است به عنوان مثال دولت آقای روحانی به لحاظ 
انسجام ملی و روابط و مناسباتش با سایر ارکان نظام و 
نهادهای موثر در بخش های تقنینی دچار چالش بود که 
یکی از دلایل عدم موفقیت او در به سرانجام رساندن برجام 
وجود همین عدم هماهنگی و انسجام بود. حسن رسولی 
افزود: اگر دولت آقای روحانی با آن چالش ها مواجه نبود 
می توانست با به ثمر نشاندن برجام و کاهش تحریم ها در 
پایان 8 سال خودش به یک دستاورد قابل توجهی دسترسی 
پیدا کند. وی یادآور شد: در حوزه سیاست داخلی نیز 
بین دولت آقای روحانی و دولت آقای رئیسی تفاوت های 
آشکاری وجود دارد مثلا وزیر فناوری و ارتباطات دولت 
آقای روحانی نه تنها در جهت ایجاد انسداد در فضای 
مجازی و جلوگیری از دسترسی مردم به اطلاعات مانعی 
ایجاد نمی کرد بلکه در جهت توسعه زیرساخت های فناوری 
اطلاعات عمل می کرد، حال آنکه در این دولت به ویژه در 
بحران جاری با عکس آن مواجه هستیم. وی ادامه داد: در 
سایر حوزه های فرهنگی، اقتصادی، اجتماعی و سیاسی 
وجوه تفاوت و تمایز بارزی بین این دو دولت وجود دارد که 
می توان به تحلیل و ارزیابی مواضع و عملکرد هر دو دولت 
مبتنی بر این نقاط افتراق و تمایز اشاره کرد. رسولی درباره 
نوع قضاوت امروز مردم از عملکرد دولت روحانی بیان کرد: 
افکار عمومی به ویژه نسل سوم از کارکردها ناراضی هستند. 
میزان این نارضایتی در یک سال و نیم دولت آقای رئیسی 
نسبت به دولت آقای روحانی افزایش پیدا کرده است، چراکه 
با وجود همراهی و هماهنگی سایر قوا و نهادها با دولت، 
وعده های اقتصادی آقای رئیسی به گواه شاخص های آماری 

بانک مرکزی و مرکز آمار ایران عملی نشدند. 

دریچـــــه

آرمان ملی-  احسان انصاری: »امروز جامعه ایران با نسلی مواجه است که آگاهی دارد و رو به جلو حرکت می کند. این وضعیت شامل زنان جامعه نیز می شود. زنان جامعه امروز به 
دنبال این هستند که مطالبات خود را محقق کنند. اگر کسی فکر می کند به هر دلیل و ابزاری می تواند مثل گذشته با زنان رفتار کند، در اشتباه است و نتیجه نخواهد گرفت.« جملات 
ذکر شده سخنان دکتر اشرف بروجردی، رئیس سابق کتابخانه ملی و فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو با »آرمان ملی« و در تحلیل اتفاقات اخیر کشور است. بروجردی در 

این گفت وگو به مهم ترین چالش ها و فرصت های پیش روی کشورمی پردازد که در ادامه می خوانید. 

 اشرف بروجردی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

پاسخ قانع کننده ای به مطالبات زنان داده نشده است
       نمی توان نسل جدید را به عقب برگرداند                                                   آنچه تغییر کرده رفتار مردم نیست، رفتار برخی مسئولان است                                    برخی مدیران از جامعه فاصله گرفته اند

 

  قوه مقننه دارای مسئولیت هایی در برابر دولت است؛ 
مسئولیت هایی که قانونی است و تاکید مجلس برنظارت بر 
دولت، ثمرات نیکی به همراه دارد اما گویا سال هاست مساله 
نظارت دیگر جدی گرفته نمی شود. ریشه این مساله را در 

چه می دانید؟
 نمایندگان در مسیر وظایف قانونی خود همواره به دولت تذکراتی 
را اعلام می کنند. در این مجلس هم عدم رأی اعتماد به گزینه 
معرفی شده برای وزارت کار قابل توجه بود. کم و بیش تذکرات 
و رویکردهایی از سوی مجلس نسبت به دولت شنیده می شود اما 
اگر به مقدمات شکل گیری مجلس توجه کنیم،  در ابتدا بسیاری 
از اصلاح طلبان در انتخابات مجلس یازدهم ردصلاحیت شدند.  و 
این مساله باعث مشارکت پایین در انتخابات 1398 شد. این موارد 
مقدمه شکل گیری مجلسی بود که به سمت یکدست شدن حرکت 
می کرد و در انتخابات 1400 هم بیش از 200 نفر از نمایندگان از 
کاندیداتوری آقای رئیسی حمایت کردند. این حمایت در این معنا 
بود که اصولگرایان و نمایندگان مجلس به پیشواز شکل گیری 

حاکمیت یکدست حرکت کردند. در نتیجه این روند قوه مقننه 
رویکردی نظارتی چندانی بر دولت ندارد. مجلس در قانون دو 
کارکرد اصلی دارد؛  اولی قانونگذاری و دومی نظارتی اما کمتر 
اقدام نظارتی از مجلس مشاهده می شود. برخی از مسائل از جمله 
تحقیق و تفحص هایی که مطرح می شود، عمدتا متوجه دولت قبل 
است و این مجلس نسبت به دولت فعلی چندان نگاه نظارتی ندارد. 
این مورد می تواند آسیب های به ساختار کشور وارد کند. دولت ها 

در فضای بی نظارتی طبیعتا دچار انحراف 
می شوند. 

دولت  به  نیز  ششم  مجلس    
بود.  نزدیک  خاتمی  سیدمحمد 
برادر  ششم،  مجلس  نایب رئیس 
مجلس  آیا  بود  وقت  رئیس جمهور 
ششم هم رویکرد نظارتی خود را بر 

دولت اصلاحات کنار گذاشت؟
دولت  بین  هم افزایی  و  همکاری   
اصلاحات و مجلس ششم وجود داشت اما 
نمایندگان مجلس ششم غافل از مبحث 
نظارت نبودند. اگر به نطق ها و اقدامات 
مجلس ششم نگاهی بیندازیم اتفاقا رویکرد 
انتقادی و نظارتی آن مجلس نسبت به 
دولت همسوی خود به خوبی وجود داشته 
است.  آنچه موجب تمایز مجلس یازدهم از 
مجلس ششم شده این است که در شرایط 

فعلی نه دو قوه مقننه و مجریه بلکه قوه قضائیه نیز با مجلس و دولت 
همسواست.  در زمان دولت اصلاحات، مجلس و دولت همسو بودند 
اما قوه قضائیه که در دست اصولگرایان قرار داشت. اکنون سه قوه 
با هم همسویی دارند و دستگاه قضا نیز جایگاه مناسبی در بحث 
نظارت دارد. سازمان بازرسی کل کشور وظیفه نظارتی بر ارکان 
مختلف دارد که زیر نظر قوه قضائیه است. ضمن اینکه مجلس 
ششم رویکردی نظارتی و مناسبی نسبت به دولت اصلاحات داشت. 
  مجلس دهم که اصلاح طلبان در آن حضور داشتند و 
از سوی دیگر اصولگرایان نیز در آن فراکسیون پرقدرتی 
به  که  روحانی  دولت  به  نسبت  بودند  داده  تشکیل 
اصلاح طلبان نزدیک بود، چه رویکردی در بحث نظارت 

داشت؟
مبحث نظارت در تک تک مجالس در ایران از یک ضعف برخوردار 
بودند. ریشه آن را هم باید در نوع نظارت و گزینش ابتدایی که در 
مرحله نظارت بر انتخابات صورت می گیرد، مشاهده کرد. اگرچه 
در برخی مجالس به خاطر شرایط سیاسی خاص ممکن است 

فرصت هایی فراهم شود. البته برخی مجالس مانند مجلس اول و 
ششم و تا حدودی مجلس دهم توانستند در مسیر واقعی تر خود 
حرکت کنند. مجلس دهم هم در بحث نظارتی ایده آل نبود اما 
اگر نگاهی به عملکرد آن مجلس داشته باشیم به رغم  همصدایی 
که با دولت آقای روحانی داشت اما به رویکرد نظارتی خود توجه 
می کرد. این رویکرد هم از سوی نمایندگان فراکسیون امید بود. از 
جمله اینکه خود بنده با 4 وزیر معرفی شده از سوی آقای روحانی 
مخالفت و در این زمینه نطق انتقادی 
کردم و چه از سوی نمایندگان اصولگرا که 
از لحاظ سیاسی با دولت مخالف داشتند 
و در برابر دولت از حدود فراتر می رفتند 
اما مجموعا در مجلس دهم چون سه 
طیف اصلاح طلب، اصولگرا و مستقلین 
وجود داشت، شرایطی در مجلس به 
وجود آمده بود که در نتیجه آن فضای 
نظارتی مناسبی نسبت به دولت آقای 
روحانی وجود داشت اما در مجلس فعلی 
که این تنوع سیاسی در مجلس تضعیف 
شده طبیعتا نظارت هم کاهش یافته 
است، به طوری که کمتر انتقادی از سوی 
نمایندگان به عملکرد دستگاه اجرایی 

کشور وارد می شود. 
  این همسویی 
مجلس  و  دولت 
فعلی و حتی دستگاه قضا از نظر برخی 
می تواند موجب هم افزایی برای حل 
چالش های کشور شود.  آیا ممکن است 
شرایطی به وجود  آید که این هم افزایی 
به پاشنه آشیلی برای دولت تبدل شود؟ 
یکی از آفات همسویی قوا از دست رفتن 
جایگاه دستگاه ها در برابر یکدیگر است. وقتی 
که کارکرد قوای سه گانه مختل شود، کج 
کارکردی هایی در این بین به وجود خواهد 
آمد. این مورد قابل پیش بینی است. البته 
در حال حاضر مشاهده می کنیم که برخی 
از نمایندگان همسو با دولت هم به دلیل 

خاصیت مجلس که نمایندگان با بدنه مردم ارتباط دارند، از شرایط 
یکدستی فعلی بین دولت و مجلس ابراز پشیمانی می کنند.  برخی 
نمایندگان در رأی اعتماد به کابینه آقای رئیسی به علت جوی که در 
زمان انتخابات وجود داشت، اکنون اظهار پشیمانی می کنند اما در 

مجموع وضعیت کلی مجلس به گونه ای است که مانع ایفای نقش 
درست تر نظارتی نمایندگان شده است. البته انتظار این نیست که 

مجلس در بحث نظارت باید ناهماهنگ با 
دولت باشد، بلکه ضمن استقلال قوا باید نوعی 
هماهنگی و هم افزایی بین دولت و مجلس 
ضروری است و نظارت هم به معنی مچ گیری 
و چوب لای چرخ دولت گذاشتن نیست و 
نباید چنین انتظاری هم داشت اما زمانی که 
هماهنگی دولت و مجلس از هم افزایی فراتر 
می رود و منجر به انفعال مجلس می شود. 
تبعات منفی چنین وضعیتی رفته رفته بیشتر 
از گذشته خود را نشان می دهد و شاید در 
آینده برخی نمایندگان از این هماهنگی ابراز 

نگرانی کنند. 
و مصاحبه های  نطق  از لابه لای    
نمایندگان یا اینکه گلایه برخی وزرا 
)در دولت قبل( این مورد قابل برداشت 
بود که بعضا برخی نمایندگان در عوض 
عدم سوال از وزیر یا کاهش نظارت 
از  درخواست هایی  مجموعه هایی  بر 
نمایندگان داشتند که برای افرادی بیکار 

در حوزه های انتخابیه خود در فلان واحد صنعتی کار ایجاد 
کنند. چرا چنین روندهایی وجود 

دارد؟
این کج کارکردی ها به حلقه مفقوده 
در نظام انتخاباتی بازمی گردد. این حلقه 
مفقوده در نظام انتخاباتی ایران فقدان 
احزاب است. در انتخابات ها و خصوصا 
در انتخابات مجلس و درون مجلس 
احزاب هیچ گونه نقش آفرینی ندارند. 
چنین وضعیتی موجب شده نگاه ملی 
و فرامنطقه ای در مجلس ضعیف شود و 
غالب نمایندگان نگاه محلی و منطقه ای 
به جایگاه مجلس دارند. از این رو اغلب 
نمایندگان به دنبال آن هستند که از 
خود و حوزه انتخابیه خود عملکردی را 
به مردم نشان دهند. از این جهت از اهرم نظارتی خود برای تحت 
فشار قرار دادن وزرا برای گرفتن امتیاز که ممکن است مربوط 
به حوزه انتخاباتی آنها باشد، استفاده  کنند. امروز در نظام های 
دموکراتیک مشاهده می کنیم که پارلمان ها از فراکسیون های 

حزبی تشکیل می شوند که به صورت شفاف شکل گرفته و عمل 
می کنند و در غالب همکاری ها و رقابت های حزبی در پارلمان عمل 
می کنند. از این جهت به نظر می رسد 
باید برای تقویت جایگاه مجلس و به 
منظور اینکه مجلس را در راس امور 
قرار داد باید از نظارت های سختگیرانه 
در ارتباط با نامزدهای انتخاباتی پرهیز 
کرد و از سوی دیگر در یک فرایند دقیق 
به احزاب جایگاه واقعی داد تا احزاب 
بتوانند رفته رفته رشد یافته و بر اساس 
منافع ملی در ارتباط با اختیارات خود 
درمجلس عمل کنند. در این صورت 
است که مجلس در جایگاه واقعی خود 
قرار گرفته و در کنار قانونگذاری به 
مبحث نظارت بر دستگاه های اجرایی 

توجه مضاعفی خواهد کرد. 

محمود صادقی در گفت و گو با »آرمان ملی«: 

دولت ها در فقدان نظارت مجلس، دچار انحراف خواهند شد
      مجلس ششم رویکردی نظارتی نسبت به دولت اصلاحات داشت

آرمان ملی-  احسان اسقایی: »مجلس در راس امور است.« 
جمله ای تاریخی از امام خمینی )ره( رهبر کبیر انقلاب 
اسلامی که انقلاب ایران با رهبری ایشان به پیروزی رسید. 
امام خمینی)ره( فقیه و مرجع بزرگ جهان اسلام به خوبی 
می دانستند که انقلاب اسلامی به مقصود خود نخواهد 
رسید مگر اینکه مردم در راس امور باشند و خود کشور 
را اداره کنند. مجلس اول نیز که در دوران حیات امام)ره( 
تشکیل شده بود یکی از پویاترین مجالس بعد از انقلاب 
اسلامی بود که همه دیدگاه ها غیر از سلطنت طلب ها که آنها 
نیز جایگاهی در اندیشه و نظر ملت انقلابی ایران نداشتند؛ 
در آن مجلس حضور داشتند؛ مجلسی که به طور یقین محلی 
برای تضارب آرا بود و با توجه به اینکه کشور در آن سال ها 
با بحران های متعددی روبه رو بود، در کنار سایر قوا در اداره 
جامعه موفق عمل کرد. برخی نگاه ها به مساله نظارت بر 
نامزدها در جریان انتخابات مجلس چهارم به بعد موجب 
شد تنها افراد خاصی در پارلمان حضور داشته باشند. این 
افراد هرچند تلاش هایی برای حل مشکلات جامعه از طریق 
قانونگذاری و نظارت انجام دادند اما از آنجا که به دولت ها 
نزدیک بودند، عملا از جایگاه نظارتی خود استفاده نکرده و 
تلاش کردند به جای نظارت بر دولت درکنار دولت بایستند 
جایگاه قانونی این نهاد درکشور است. »آرمان ملی« به بهانه 
نوع نگاهی که قوه مجریه و مقننه باید به یکدیگر داشته 
باشند با محمودصادقی، نماینده مجلس دهم به گفت وگو 

پرداخته است. 

نمایندگان در مسیر 
وظایف قانونی خود 
همواره به دولت تذکراتی 
را اعلام می کنند. در 
این مجلس هم عدم رأی 
اعتماد به گزینه معرفی 
شده برای وزارت کار 
قابل توجه بود. کم و بیش 
تذکرات و رویکردهایی 
از سوی مجلس نسبت به 
دولت شنیده می شود

نظارت هم به معنی 
مچ گیری و چوب لای 
چرخ دولت گذاشتن 
نیست و نباید چنین 
انتظاری هم داشت اما 
زمانی که هماهنگی دولت 
و مجلس از هم افزایی 
فراتر می رود و منجر به 
انفعال مجلس می شود

در مجلس دهم چون 
سه طیف اصلاح طلب، 
اصولگرا و مستقلین 
وجود داشت، شرایطی 
در مجلس به وجود آمده 
بود که در نتیجه آن 
فضای نظارتی مناسبی 
نسبت به دولت آقای 
روحانی وجود داشت اما 
در مجلس فعلی که این 
تنوع سیاسی در مجلس 
تضعیف شده طبیعتا 
نظارت هم کاهش یافته 
است

 

سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس در رابطه با محدودیت های 
اخیر ایجاد شده در حوزه اینترنت و مشکلاتی که برای کسب و کارهای 
اینترنتی ایجاد شده و لزوم رفع این محدودیت ها، گفت: اینترنت امروز 
به عنوان یک شبکه جهانی ظرفیت های زیادی را برای توسعه کسب 
و کارها، اقتصاد دیجیتال و فعالیت های مجازی فراهم کرده است، این 
ظرفیت قطعا در کشور ما هم باید مورد توجه قرار گیرد همان طور 
که تا الان مورد استفاده و بهره برداری بوده است. متأسفانه یکسری 
دروغ پردازی های بزرگ در بستر فضای مجازی اغتشاشاتی را شکل 
داد که این ظرفیت متأسفانه به خاطر دروغ پردازی های رسانه ای 
و موج سواری که جریان بیگانه به ویژه سازمان منافقین روی آن 
انجام داد، هزینه های امنیتی سنگینی را برای کشور تراشید که به 
لطف خدا و با هوشیاری، حضور و بصیرت مردم این موضوع مدیریت 
شد. احمد راستینه اظهار کرد: امروز ما باید دو اقدام را در دستور کار 
داشته باشیم و این مساله را در کمیسیون با وزیر ارتباطات هم مطرح 
و تاکید کردیم. نخست اینکه همه ما به دنبال ضابطه مند و قانونی 
کردن فضای مجازی هستیم و مساله دوم تعریف و تعیین سطوح 
دسترسی است. نماینده مردم شهرکرد ادامه داد: در تمام دنیا سطوح 
دسترسی تعریف شده است، من فکر می کنم هیچ کس نمی پذیرد 
که اگر کسی کار بازرگانی و تجارت بین المللی انجام می دهد، سطح 
دسترسی اش به فضای مجازی و اینترنت محدود باشد. حتما آن 
فردی که تجارت بین المللی انجام می دهد، نیاز دارد که سطح 
دسترسی مشخصی برای مبادلات تجاری در اختیارش قرار گیرد. 
همین طور استاد دانشگاهی که باید از ظرفیت های کتابخانه های 
دیجیتال سراسر دنیا، پژوهشکده ها و وبگاه های آماری در دنیا 
استفاده کند، نمی توانیم سطح دسترسی اش را محدود کنیم. وی 
تصریح کرد: اما دانش آموزی که نیازمند این سطح از دسترسی نیست 
و به یکسری از داده ها در سطح ملی نیاز دارد، خب سطح دسترسی 
برای دانش آموز باید مشخص باشد. سخنگوی کمیسیون فرهنگی 
در ادامه عنوان کرد: در نتیجه امروز دو اقدام باید در دستور کار قرار 
گیرد؛ نخست اینکه وزارت ارتباطات باید به سرعت برای تقویت و 
توسعه ظرفیت پلتفرم های داخلی برای حل مشکل تجارت داخل 
کشور اقدام کند، نباید کسب و کارهای داخل کشور ما آسیب ببیند 
و خیلی از پلتفرم های داخلی ظرفیت جایگزینی دارند. همچنین 
برای توسعه تجارت بین الملل و استفاده از ظرفیت  اینترنت جهانی 
هم وزارت ارتباطات باید سریعا تدبیری بیاندیشد که همزمان که از 
ظرفیت اینترنت جهانی بهره مند می شویم؛ بتوانیم با یک قانون و یک 
نظام نامه مشخص، آسیب ها و مشکلاتی هم که در فضای مجازی 
وجود دارد را کنترل کنیم. راستینه در پاسخ به این سوال که »تاکید 
رهبری همواره بر حضور فعال در عرصه جنگ نرم و جهاد تببین 
است، اما جهاد تبیین بدون دسترسی به یوتیوب و توییتر و برخی 
شبکه ها برای تولید محتوا و ارتباط با مخاطبان جهانی امکانپذیر 
نیست. چطور می توانیم در دیپلماسی عمومی و جنگ نرم و رسانه ای 
موفق باشیم وقتی کاربر ایرانی از حضور بدون مانع در این شبکه ها 
محروم باشد؟«، گفت: موضوع مورد اشاره شما کاملا نکته درستی 
است، ببینید جهاد تبیین ضرورت امروز است که هم در عرصه داخلی 

و هم در عرصه بین المللی باید مورد توجه قرار گیرد. دو اقدامی که 
اشاره کردم نخست قانونمند و ضابطه مند شدن فضای مجازی بود و 
دوم تعریف و تعیین سطوح دسترسی به خاطر این بود که ما بتوانیم از 
ظرفیت اندیشمندان و نخبگان مان در عرصه جهاد تبیین به درستی 
بهره مند شویم.  وی ادامه داد: کسی که قرار است در عرصه بین المللی 
با نخبگان، روشنفکران و در یک دیپلماسی عمومی با توده های 
جهانی برای تبیین مبانی انقلاب، ظرفیت های درون کشور، سبک 
زندگی ایران-  اسلامی و ظرفیت های علمی و پژوهشی ما صحبت 
کند، حتما باید نخبه باشد. اینکه ما بگوییم سطح دسترسی برای 
همه آحاد جامعه یکسان باشد تا جهاد تبیین اتفاق بیفتد این مطلب 
غلطی است، اما ما حتما باید در یک بستر مناسب فضا را برای نخبگان 
و ظرفیت هایی که می توانند در دیپلماسی بین المللی و جهاد تبیین 
در عرصه جهانی به کمک بیایند، فراهم کنیم. سخنگوی کمیسیون 
فرهنگی مجلس در پاسخ به این مساله که »مردم در استفاده از 
نرم افزارهای داخلی با دو مساله مواجه هستند؛ اول ضعف های فنی 
و زیرساختی این نرم افزارها و مساله دوم نگرانی شهروندان نسبت به 
امنیت اطلاعات و رصد این فضای داخلی است«، ابراز داشت: من 
می خواهم به مردم اطمینان دهم که براساس همین قانون موجود 
یعنی قانون مجازات اسلامی که در سال 1388 تصویب شد، هرگونه 
دسترسی به داده ها و اطلاعات شخصی افراد جرم است و حتما بر 
اساس قانون با کسانی که در این خصوص ورود غیر مجاز داشته باشند، 
برخورد جدی خواهد شد. لذا مردم از این جهت باید به دستگاه ها و 
سیستم های داخلی کشور اطمینان کنند. وی اذعان کرد: ما هم به 
عنوان مجلس حتما اجازه نمی دهیم که داده ها و اطلاعات اشخاص 
در حریم خصوصی مورد دست اندازی برخی سودجویان قرار گیرد و 
حتما باز هم تاکید می کنم قانونی نیاز است تدوین شود، البته قانون 
موجود هم این ظرفیت را دارد. سخنگوی کمیسیون فرهنگی با طرح 
احتمال خرید یک نرم افزار غیرایرانی، گفت: اگر پلتفرم های داخلی 
نتوانند ظرفیت لازم را برای مراودات لازم برای مردم فراهم کنند ما 
در کمیسیون هم مطرح کردیم و با وزیر صحبت کردیم که اگر در 
فرصتی که به پلتفرم های داخلی برای رفع معایب و ارتقاء بستر ها داده 
شده نتوانند اقدامات لازم را انجام دهند؛ این احتمال وجود دارد که به 

سمت خرید یک پلتفرم قوی خارجی، حرکت کنیم. 

 سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس مطرح کرد: 

 احتمال خرید نرم افزار خارجی 
درصورت عدم رفع معایب پلتفرم های داخلی


